

ບົດກ່າວເປີດ

ຂອງ ທ່ານ ສິມຈິດ ອິນທິມິດ, ຮອງລັດຖະມົນຕີ ກະຊວງອຸດສາຫະກຳ ແລະ ການຄ້າ
ຕໍ່ກອງປະຊຸມປຶກສາຫາລື ແລະ ແລກປ່ຽນບົດຮຽນ ກ່ຽວກັບການພັດທະນາກະສິກຳອິນຊີ
ຢູ່ ສປປ ລາວ ຄັ້ງທີ 07 (The 7th Lao Organic Forum 2019),

“ການພັດທະນາແບບສີຂຽວ: ຍຸດທະສາດແຫ່ງຊາດ ແລະ ຄວາມສາມາດໃນການແຂ່ງຂັນໃນລະດັບສາກົນ”
ວັນທີ 28 – 29/11/2019, ໂຮງແຮມຄຣາວພາຊາ

ຮຽນ:

- ທ່ານ ລັດຖະມົນຕີ ກະຊວງກະສິກຳ ແລະ ປ່າໄມ້
- ບັນດາທ່ານ ຮອງລັດຖະມົນຕີ, ແຂກຜູ້ມີກຽດຈາກບັນດາກະຊວງແລະຂະແໜງການຕ່າງໆ ລວມທັງ ຜູ້ຜະລິດ ແລະ ຜູ້ປະກອບການ, ບັນດາບໍລິສັດທ້າຍຮ້ານມາຈາກພາຍໃນແລະຕ່າງປະເທດ ທີ່ນັບຖື

ຂ້າພະເຈົ້າຕາງໜ້າໃຫ້ກະຊວງອຸດສາຫະກຳ ແລະ ການຄ້າ ຮູ້ສຶກເປັນກຽດ ຢ່າງສູງ ທີ່ໄດ້ເຂົ້າຮ່ວມມີ
ຄຳເຫັນຕໍ່ກອງປະຊຸມ ທີ່ມີຄວາມໝາຍຄວາມສຳຄັນໃນມື້ນີ້. ຂໍສະແດງຄວາມຊົມເຊີຍມາຍັງກະຊວງ
ກະສິກຳ ແລະ ປ່າໄມ້, ກົມປຸກຝັງ ແລະ ອົງການ UNCTAD ທີ່ໄດ້ເອົາໃຈໃສ່ປະສານງານກະກຽມເຮັດໃຫ້
ກອງປະຊຸມ ປຶກສາຫາລືກ່ຽວກັບການຜະລິດກະສິກຳອິນຊີ ຢູ່ ສປປ ລາວ ເກີດຂຶ້ນໄດ້ 07 ຄັ້ງຕິດຕໍ່ກັນມາ.

ສປປ ລາວ ເປັນປະເທດທີ່ຍັງອາໄສ ການເຮັດວຽກງານກະສິກຳເປັນໂຕຂັບເຂື່ອນ ການພັດທະນາ
ເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ ໂດຍອີງໃສ່ພື້ນຖານປະຊາກອນຫລາຍກວ່າ 70 ສ່ວນຮ້ອຍ ຍັງດຳລົງຊີວິດຕິດພັນກັບ
ການເຮັດກະສິກຳ ເປັນພື້ນຖານ ແລະ ຍຶດຖືເປັນອາຊີບ ທີ່ໄດ້ມີການສືບຕໍ່ລຸ້ນຕໍ່ລຸ້ນ, ນອກຈາກນີ້, ສປປ
ລາວເຮົາກໍຍັງມີພື້ນທີ່ ທີ່ຍັງສາມາດຂະຫຍາຍການຜະລິດກະສິກຳເປັນຈຳນວນຫລວງຫລາຍ, ເຊິ່ງພື້ນທີ່
ສ່ວນໃຫຍ່ຍັງມີຄວາມອຸດົມສົມບູນ ແລະ ມີທ່າແຮງໃນການສືບຕໍ່ພັດທະນາກະສິກຳ ທີ່ສາມາດເປັນ
ທ່າແຮງໃຫ້ກັບ ການພັດທະນາເສດຖະກິດຂອງປະເທດໄດ້,

ທ່ານແຂກຜູ້ມີກຽດ, ທ່ານຍິງ ແລະ ທ່ານຊາຍ

ພວກເຮົາໄດ້ເຫັນຜ່ານມາແລ້ວວ່າ, ສປປ ລາວໄດ້ສຸມໃສ່ການສ້າງພື້ນຖານເສດຖະກິດຕິດພັນກັບ
ກະສິກຳເປັນຫລັກ ເພື່ອບໍ່ໃຫ້ມີການເອື້ອຍອີງໃສ່ຊັບພະຍາກອນທຳມະຊາດ, ລັດຖະບານໄດ້ມີຄວາມ
ເອົາໃຈໃສ່ຕໍ່ການຜະລິດກະສິກຳ ແລະ ປຸງແຕ່ງໃຫ້ເປັນສິນຄ້າທີ່ສາມາດຊົມໃຊ້ພາຍໃນ ແລະ ສົ່ງອອກທິດ
ແທນ ການສົ່ງອອກຊັບພະຍາກອນທຳມະຊາດ, ດັ່ງນັ້ນ ຍຸດທະສາດໃນການສົ່ງອອກສິນຄ້າກະສິກຳ ໂດຍ
ສະເພາະ ກະສິກຳອິນຊີ ແມ່ນຕ້ອງໄດ້ສ້າງໃຫ້ເປັນສິນຄ້າທີ່ສາມາດແຂ່ງຂັນໄດ້ ທັງດ້ານຄຸນນະພາບ ແລະ

ລາຄາ, ໂດຍເລັ່ງໃສ່ສິນຄ້າກະສິກຳຫຼັກ ທີ່ມີທ່າແຮງ ແຂ່ງຂັນໄດ້ ຕົ້ນທຶນຕໍ່າ ເປັນຕົ້ນ ເຂົ້າອິນຊີ, ນໍ້າຕານ ອິນຊີ, ໜໍ່ໄມ້ຝຣັ່ງ, ກາເຟອິນຊີ, ຊາອິນຊີ, ຫລື ຫມາກໄມ້, ພືດຝັກ ທີ່ໄດ້ລາຄາສູງ.

ເພື່ອຈະເຮັດໄດ້ແນວນັ້ນ ພວກເຮົາຕ້ອງໄດ້ມີການຄົ້ນຄ້ວາ ເອົາແນວຄວາມຄິດ ບົດຮຽນກະສິກຳ ອິນຊີ ໃຫ້ກັບຜູ້ປຸກ ໃຫ້ເຂົ້າເຖິງຂໍ້ມູນຂ່າວສານ ຮູ້ນຳໃຊ້ ການປຸກພືດອິນຊີ ທີ່ບໍ່ເອື້ອຍອີງໃສ່ສານເຄມີ ຕ່າງໆ ແຕ່ຮູ້ນຳໃຊ້ ການນຳໃຊ້ຝຸ່ນທຳມະຊາດ ຫລື ເວົ້າອີກແບບໜຶ່ງ ເອົາທຳມະຊາດ ປາບສັດຕູພືດ ບໍ່ ແມ່ນເອົາເຄມີປາບສັດຕູພືດເພື່ອເຮັດໃຫ້ໄດ້ພືດກະສິກຳງາມໆອອກມາຂາຍ.

ເພື່ອສິ່ງເສີມໃຫ້ໄດ້ສິນຄ້າກະສິກຳອິນຊີ ທີ່ແຂ່ງຂັນໄດ້ ພາກລັດກໍ່ຕ້ອງໄດ້ພິຈາລະນາໃນການສ້າງຕັ້ງ ກອງທຶນໃດໜຶ່ງຂຶ້ນ ເພື່ອເຮັດໃຫ້ຊາວກະສິກອນ, ກຸ່ມການຜະລິດ ສາມາດເຂົ້າເຖິງແຫລ່ງທຶນ ເພື່ອນຳມາ ປັບປຸງ ແລະ ລົງທຶນພັດທະນາທຸລະກິດຕົນເອງໃຫ້ແຂ່ງຂັນໄດ້ ໂດຍສະເພາະແມ່ນ ເພື່ອນຳມາແປຮູບສິນຄ້າ ກະສິກຳ ເພື່ອຜະລິດໃຫ້ກຸ່ມໃນສັງຄົມ ແລະ ຫລຸດຕົ້ນທຶນ ສິ່ງສຳຄັນແມ່ນເພື່ອ ປຸງແຕ່ທົດແທນການນຳເຂົ້າ ທີ່ລັດຖະບານໄດ້ສ້າງຕັ້ງຄະນະສະເພາະກິດ ຂຶ້ນມາເພື່ອແກ້ໄຂບັນຫາ ແລະ ຊຸກຍູ້ຊາວສວນຂອງພວກເຮົາ ໃຫ້ສາມາດເຮັດການຜະລິດຮັບໃຊ້ສັງຄົມ ໃຫ້ທົ່ວເຖິງ.

ຕໍ່ກັບ ຜະລິດຕະພັນ ກະສິກຳອິນຊີ ຢູ່ໃນ ສປປ ລາວ ພວກເຮົາເຫັນໄດ້ວ່າ ເປັນໜຶ່ງໃນສິນຄ້າ ກະສິກຳຕົ້ນຕໍ ທີ່ ລັດຖະບານໄດ້ໃຫ້ຄວາມເອົາໃຈໃສ່ເປັນຢ່າງສູງ, ມີຫຼາຍອົງການ ຈັດຕັ້ງສາກົນ ແລະ ບັນດາຂະແໜງການພາຍໃນ ທີ່ໄດ້ເອົາໃຈໃສ່ ແລະ ສຸມໃສ່ ເຂົ້າໃນການພັດທະນາ ເພື່ອເຮັດໃຫ້ມີຜະລິດຕະ ພັນຫຼາຍຊະນິດ ອອກສູ່ສັງຄົມ, ເຮັດໃຫ້ພວກເຮົາໄດ້ຊົມໃຊ້ ແລະ ບໍລິໂພກກັນຢ່າງທົ່ວເຖິງ ດັ່ງທີ່ພວກ ທ່ານໄດ້ເຫັນໃນເວລາເປີດຕະຫຼາດໃນຕອນເຊົ້າຂອງມື້ນີ້.
ທ່ານແຂກຜູ້ມີກຽດ, ທ່ານຍິງ ແລະ ທ່ານຊາຍ

ເຖິງຢ່າງໃດກໍ່ຕາມ, ເພື່ອຊຸກຍູ້ສິ່ງເສີມສິນຄ້າກະສິກຳຂອງພວກເຮົາໃຫ້ເຂັ້ມແຂງ ແລະ ແຂ່ງຂັນໄດ້ ລັດຖະບານກໍ່ຕ້ອງໄດ້ ມີມາດຕະການທີ່ເຂັ້ມງວດ ເປັນຕົ້ນ ປະຕິບັດມາດຕະການຢູ່ດ່ານນຳເຂົ້າ ໂດຍການ ຈັດເກັບພາສີ-ອາກອນ ໂດຍເລັ່ງໃສ່ການກວດກາໃບຢັ້ງຢືນແຫຼ່ງກຳເນີດສິນຄ້າກະສິກຳນຳເຂົ້າ ແລະ ປະລິມານການແຈ້ງເສຍພັນທະພາສີ-ອາກອນ, ກວດກາສານຕົກຄ້າງໃນພືດຜັກນຳເຂົ້າ ແລະ ຕ້ອງສະກັດ ກັ້ນການລັກລອບນຳເຂົ້າ ໂດຍບໍ່ຜ່ານດ່ານສາກົນ, ປະເພນີ ແລະ ທ້ອງຖິ່ນ ຢ່າງເຄັ່ງຄັດ, ນອກຈາກນີ້ ກໍ່ ຕ້ອງ ມີແຜນການໃນການດັດສິມຕະຫລາດພືດຜັກ, ຈັດຫາ ຫລື ຈັດສັນຕະຫຼາດຂາຍພືດຜັກ ແລະ ໝາກ ໄມ້ປອດສານພິດ ໃນບັນດາຕະຫຼາດໃດໜຶ່ງທີ່ມີເງື່ອນໄຂ ເພື່ອສິ່ງເສີມ ຜູ້ຊົມໃຊ້ໃຫ້ເຫັນຄວາມສຳຄັນຂອງ ກະສິກຳອິນຊີ ແລະ ຜັກດັນ ຊຸກຍູ້ໃຫ້ຜູ້ປະກອບການທຸລະກິດທ້າງສັບພະສິນຄ້າ, ສູນການຄ້າ ແລະ ຮ້ານ

ສະດວກຊື້ ຮັບເອົາຜະລິດຕະພັນລາວເຂົ້າຈຳໜ່າຍໃນທ້າງຮ້ານ ໂດຍສ້າງກາຫມາຍ ຫລື ການຫຸ້ມຫໍ່ທີ່ມີ ມາດຕະຖານ ກະສິກຳອິນຊີ ເພື່ອຈຳແນກ ແລະ ຊຸກຍູ້ ສິນຄ້າກະສິກຳອິນຊີ ໃຫ້ມີຄວາມແຕກຕ່າງກັບ ສິນຄ້າທົ່ວໄປ.

ອີກດ້ານໜຶ່ງ ລັດເອງຕ້ອງ ຈະໄດ້ສືບຕໍ່ເກັບກຳຂໍ້ມູນ, ຄົ້ນຄວ້າ ແລະ ປຶກສາຫາລື ເພີ່ມເຕີມ ໃນ ການກຳນົດລາຍການສິນຄ້າ ແລະ ຂະຫຍາຍມາດຕະການປົກປ້ອງ-ກົດກັນ ການນຳເຂົ້າອອກຕົ້ມ ລວມທັງ ກຳນົດເງື່ອນໄຂດ້ານຂະບວນການຜະລິດທີ່ດີ ແລະ ສົ່ງເສີມໃຫ້ຊາວກະສິກອນເຂົ້າຫາ (GMP) ແລະ/ຫຼື ກະສິກຳສະອາດ (GAP) ໃຫ້ໄດ້ ເພື່ອສ້າງຄວາມຫມັ້ນໃຈໃຫ້ຜູ້ຜະລິດພາຍໃນ ມາຊົມໃຊ້ສິນຄ້າຕົນເອງ; ໃນທິດທາງຕໍ່ຫນ້າ, ພວກເຮົາຕ້ອງໄດ້ ຊຸກຍູ້ສົ່ງເສີມການຈັດຕັ້ງກຸ່ມຜູ້ຜະລິດກະສິກຳທົ່ວໄປ, ກະສິກຳ ສະອາດ ຫລື ອິນຊີ, ກຸ່ມຜູ້ນຳເຂົ້າ ແລະ ກຸ່ມຜູ້ຂາຍຍົກ ເພື່ອໃຫ້ເຮັດວຽກເປັນຕ່ອງໂສ້ເກາະກ່າຍກັນ ລວມ ໄປເຖິງ ການລິເລີ້ມການສ້າງລະບົບສະຖິຕິ ແລະ ກົນໄກ ຜູ້ປຸກ ຜູ້ຂາຍ ເພື່ອນຳໃຊ້ມາດຕະການປົກປ້ອງການ ນຳເຂົ້າ.

ສຸດທ້າຍນີ້, ຂ້າພະເຈົ້າ ຫວັງເປັນຢ່າງຍິ່ງວ່າ ກອງປະຊຸມປຶກສາຫາລື ແລະ ແລກປ່ຽນບົດຮຽນ ກ່ຽວ ກັບການພັດທະນາກະສິກຳອິນຊີ ຄັ້ງທີ 07 ນີ້ ຈະເປັນ ເວທີ ໃນການ ນຳເອົາບົດຮຽນທີ່ປະສິບຜົນສຳເລັດ ໃນບາງຂົງເຂດ ແລະ ບັນຫາທີ່ຈະຕ້ອງໄດ້ເຂົ້າໃຈ ແລະ ຫາທາງແກ້ໄຂທີ່ຖືກຕ້ອງ ມາແລກປ່ຽນ ແລະ ປຶກສາ ຫາລືຮ່ວມກັນ ເພື່ອພວກເຮົາຈະໄດ້ຮ່ວມກັນ ວາງແຜນການໃນແຕ່ລະໄລຍະ ເພື່ອເຮັດໃຫ້ການພັດທະນາ ກະສິກຳ ອິນຊີຂອງພວກເຮົາສາມາດກ້າວສູ່ມາດຕະຖານສາກົນ ແລະ ມີຜະລິດຕະພັນທີ່ເປັນທີ່ຍອມຮັບໄດ້ ທັງພາຍໃນ ແລະ ຕ່າງປະເທດ.

ຂ້າພະເຈົ້າ ຂໍອວຍໄຊໃຫ້ກອງປະຊຸມ ຄັ້ງນີ້ ປະສິບຜົນສຳເລັດ ແລະ ໄດ້ຮັບຫມາກຜົນດັ່ງທີ່ໄດ້ວາງ ຄາດຫມາຍໄວ້, ແລະ ມີຄວາມເຊື່ອຫມັ້ນວ່າໃນປີໜ້າຈະໄດ້ເປີດກອງປະຊຸມ LOF ຄັ້ງທີ 8 ແລະ ຮ່ວມ ກັນມາຖອດຖອນບົດຮຽນ ແລະ ຮັບຟັງຜົນສຳເລັດອັນໃຫມ່ໆ. ຂໍອວຍພອນໄຊໃຫ້ແກ່ທຸກທ່ານ ຈຶ່ງມີແຕ່ ຄວາມຜາສຸກ ປະສິບຜົນສຳເລັດໃນໜ້າທີ່ວຽກງານ ແລະ ມີພາລານາໄມ ທີ່ດີ.

ຂໍຂອບໃຈ